
Horkovod z jaderné elektrárny je v
evropském  prostoru  unikátní
projekt
Martin Žahourek, člen představenstva českobudějovické teplárny, v rozhovoru o
horkovodu z Jaderné elektrárny Temelín.

 

Začněme  trochu  osobněji.  Na  co  jste  myslel,  když  jste  slavnostně
zahajovali  zkušební  provoz?  

V jeden moment ve mně chvíli  silně rezonoval pocit zadostiučinění, že se vše
podařilo technicky zvládnout. Jsem technik a tohle byla výzva. Ale ještě rychleji a
silněji mi došlo, že poruchy přicházejí v nejnevhodnější okamžik a vždy nejméně
ve dvou … Ale vážně. Realizace byla řádně ukončena, kompletní zařízení bylo
vyzkoušeno již v průběhu předkomplexních a komplexních zkoušek. Nutno také
podotknout, že investorem horkovodu byla společnost ČEZ, tudíž i největší díl
odpovědnosti za dokončení a zprovoznění celého díla ležel na ČEZ.

Co připadlo na teplárnu? 

My v teplárně jsme od samého začátku příprav a realizace s investorem úzce
spolupracovali  a  zároveň  technicky  připravovali  svou  distribuční  síť  na  nové
hydraulické a tlakové poměry.

Spadl vám kámen ze srdce?

Nevím, jestli se to dá takto říct. Pro nás energetiky je to naopak začátek těch
opravdových  starostí  spojených  s  reálným  provozem,  s  odpovědností  za
bezpečnost dodávek ve všech ohledech. Takže ve svém důsledku je to přesně
naopak.

Ptám se proto, že se stavbou, trvající čtyři a půl roku, jste v teplárně
spojili kus života. Jak ji jednou budete hodnotit?

Je to pomyslné ukončení poměrně dlouhého období od vzniku první myšlenky až
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po  vlastní  realizaci  jednoho  z  nejvýznamnějších  energetických  projektů  první
čtvrtiny 21. století v Česku. Věřím, že ji budoucí generace nejen energetiků bude
hodnotit  jako  jeden  ze  zásadních  počinů  v  oblasti  skutečné  dekarbonizace
teplárenství. Jde skutečně o unikátní projekt v kontextu evropského prostoru, kdy
do vysokoúčinné soustavy zásobování teplem dodává tepelnou energii  jaderná
elektrárna. Délkou samotného napáječe se pak řadíme na třetí místo v Česku.

Co bylo pro teplárnu nejtěžší?

To nejsložitější nás teprve čeká. Obrazně řečeno, dítě se narodilo v pořádku a teď
ho musíme naučit chodit a dělat vše co nejlépe. Stejně tak se i my nyní musíme
doslova znovu naučit provozovat naše současná zařízení a zdroje v kombinaci s
tepelným napáječem. Musíme se naučit tepelný napáječ provozovat a obsluhovat
co nejefektivněji.  To přirozeně zvyšuje  i  nároky na naši  provozní  obsluhu od
topičů, strojníků turbín až po dispečery a velínáře. A určitě nám to nějakou dobu
zabere.  Jsme v  každodenním kontaktu s  kolegy z  pomocných provozů ETE a
ladíme každodenní provozní situace.

Jak jste se na nový druh bezemisního paliva museli připravit?

Museli  jsme především s  předstihem zkontrolovat  a  v  některých  případech i
provést  výměnu  konkrétních  částí,  především  výměníkových  stanic,  na  vyšší
tlakové poměry v síti po napojení TN. Jednalo se o různé komponenty, od prvků
měření až po výměnu některých armatur nebo samotných tepelných výměníků

Zanedlouho přibude i teplo z kotle na biomasu. Co se změní?

I  kapacitu  tohoto  zdroje  jsme  museli  přizpůsobit.  Významně  nás  posune  k
udržitelné  energetice,  využívání  místních  obnovitelných  zdrojů  a  celkové
dekarbonizaci výroby tepla a elektřiny v krajském městě. Bude to samozřejmě
znamenat další  předěl  a  definitivně se tím změní  způsob provozování  našeho
hlavního výrobního zdroje na Novohradské ulici.

Poslední otázka se pak nabízí sama: jak byste městkou teplárnu 21. století
charakterizoval?

Jako výrobnu, schopnou zajistit technicky maximální možnou úroveň flexibility a
bezpečnosti  při  výrobě  a  dodávkách  tepla  a  elektřiny.  Navíc  plně
dekarbonizovanou a plnící požadované emisní limity. A jen tak mimochodem, aby



vše výše popsané dokázala zajistit kdykoliv to bude potřeba – tedy i v noci a v
zimě.

 

Horkovod  z  Jaderné  elektrárny  Temelín  je  největší  český  teplárenský
projekt  posledních  desetiletí.  Spojuje  Jadernou  elektrárnu  Temelín  s
Českými Budějovicemi a je od 18. října ve zkušebním provozu. Ročně do
městské distribuční sítě dodá 750 terajoulů po dobu minimálně dvaceti
let. Teplárna díky tomu do ovzduší nevypustí přes 80 tisíc tun emisí oxidu
uhličitého ročně, které by vznikly při výrobě tohoto množství tepla z uhlí. 

Více v Teplárenském zpravodaji č. 45
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